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روند رو به رشد ام.اس در جهان و ایران
نایب رئیــس انجمن »ام.اس« با اشــاره به تاثیر 
تحریم ها در درمان مبتلایان ام.اس و ایجاد مشکل 
در انجام نوعی از تســت های تشخیصی برای این 
بیمــاران، در عین حال گفت: مجموعه هزینه های 
کاردرمانی و توانبخشــی و مراقبــت کامل برای 
یک بیمار ام. اس وابســته به ویلچر بدون پوشش 
بیمــه ای، ماهانه رقمی بین شــش تا ۱۰ میلیون 

تومان است.
دکتر محمدعلی صحراییان با اشــاره به وضعیت 
بیماران ام. اس در کشور، گفت: در حال حاضر طبق 
آخریــن آمار ثبت شــده در مجموعه انجمن های 
ام. اس در کشــور،   حدود ۹۷ هزار بیمار مبتلا به 
ام. اس در کشــور داریم. در عین حال اکنون اکثر 
بیماران مبتلا به ام .اس از داروهای ایرانی استفاده 
می کننــد و فعلا این داروها در دســترس بوده و 
خوشــبختانه چالشــی در حــوزه داروی بیماران 
ام. اس نداریــم و به راحتی در دســترس بیماران 

است.
وی با بیان اینکــه قیمت داروهای بیماران ام. اس 
هم مناســب بوده و تحت پوشش ســازمان های 
بیمه گر قرار دارد، گفت: برخی از داروهای بیماران 
ام. اس به صــورت رایگان به ایــن بیماران عرضه 
می شود و برخی دیگر که قیمت های بالاتری ارند، 
تحت پوشش بیمه هستند. در حال حاضر چالش 

جدی در حوزه ام. اس نداریم.
نایب رییس انجمــن ام. اس، درباره تاثیر تحریم ها 
بر وضعیت بیماران ام. اس، گفت: تحریم ها عوارض 
مستقیمی را در زمینه بیماران ام. اس داشته اند. به 
عنوان مثال برای مصرف برخی از داروها و شروع 
این داروها یا ادامه آن هــا در بیماران ام. اس، نیاز 
به تست هایی اســت که باید خارج از کشور انجام 
شود. متاسفانه تحریم ها علیه کشور باعث شد که 
ما نتوانیم این تســت ها را انجام دهیم. درصدی از 
بیماران از این موضوع متضرر شدند. دارویی وجود 
دارد که برای برخی بیماران مناســب است، اما از 
آنجایی که به دلیل تحریم ها نمی توانیم تســتش 
را انجــام دهیم، بیمار مجبور اســت که از داروی 
دیگری استفاده کند؛ این درحالی است که داروی 
اول ممکن است موثرتر باشد. این تست ها به خارج 
از کشور ارسال می شد و آزمایش های لازم بر روی 
آن انجام می شــد که اکنون این مسیر بسته شده 
و از آنجایــی که این تســت ها در دنیا به صورت 
انحصاری است، تولید داخلی آن هم وجود ندارد. 
بنابراین به صورت مســتقیم اعــلام کردند که به 

دلیل تحریم ها این تست را انجام نمی دهیم.
صحراییان درباره بیماری ام. اس و عوامل بروز آن، 
به ایســنا گفت: بیمــاری ام. اس، بیماری مزمنی 
اســت که عمدتا جوانان را درگیر می کند. در عین 
حال زنان دو تا ســه برابر بیــش از مردان درگیر 
این بیماری می شــوند. بروز برخــی بیماری های 
خودایمنی در زنان بیشتر است که هنوز دلیل آن 

مشخص نیست. 
ممکــن اســت تاثیــرات هورمون هــای زنانه در 
بروز این بیماری ها باشــد. در عیــن حال در این 
بیماری علائم بالینی بســته به اینکه کدام قسمت 
از سیســتم عصبی درگیر می شود، متفاوت است؛ 
به طوری که ممکن اســت به صــورت تاری دید 
یک چشــم بروز کرده یا به صورت ضعف اندام ها 
یا به صورت اختلال تعــادل و اختلال در حرکت 
یا به صورت اختلال ادراری خودش را نشان دهد. 
اگر ایــن علائم در فرد جوانی دیده شــد و بالای 
۲۴ ســاعت به طول انجامید، نیاز به مشــاوره با 

متخصص مغز و اعصاب است.
وی با بیان این که مهمترین معیارهای تشخیصی 
برای ام. اس معاینه بالینی پزشــک و قطعی کردن 
تشــخیص از طریق ام .آر.آی است، گفت: در کل 
دنیا بیماری ام. اس روند نســبتا رو به رشــدی را 
دارد و افزایشی در بسیاری از کشورهای دنیا دیده 
شــده و این بیماری روند رو به رشدی را در دنیا 
طی می کند. تعداد بیماران مبتلا به ام. اس هم در 
کل دنیا افزایش یافته است و در کشور ما هم این 

روند طی دو دهه اخیر رو به افزایش بوده است.
صحراییان افــزود: تحقیقات بســیاری در زمینه 
بیمــاری ام.اس در کل دنیا در حال انجام اســت 
کــه این تحقیقــات عمدتا درباره شــناخت علت 
بیماری و در حوزه درمان است. در حوزه شناخت 
بیماری به نظر می رسد که یک عامل منفرد منجر 
به بروز این بیماری نمی شــود، بلکه مجموعه ای از 
عوامل ژنتیکی و محیطــی که در راس آن ها یک 
عامل ویروسی است، موجب ایجاد بیماری ام. اس 
می شــود. از طرفی در حوزه درمان عمدتا روند به 
سمت استفاده از داروهای پرقدرت تر برای کنترل 
بیماری اســت و همچنین داروهایی که با عوارض 
کمتر قدرت بیشتری داشته و سرکوب گر سیستم 

ایمنی هستند.
نایب رییس انجمن ام. اس ایران، گفت: از آنجایی 
که علت بیماری ام. اس به صورت قطعی مشخص 
نیســت، در حوزه پیشــگیری توصیــه جدی را 
نداریم، اما با این حال به نظر می رســد که کاهش 
 ،D اســترس های اجتماعی، اســتفاده از ویتامین
ورزش در زمان نوجوانی و جوانی، پرهیز از سیگار 
و دخانیــات مهم ترین فاکتورهای ارائه شــده در 
زمینه پیشگیری از بیماری ام. اس باشند؛ به طوری 
که گفته می شــود اگر در جامعه ای سیگار در بین 
نوجوانان و جوانان برچیده و ترک شود، ۱۵ درصد 

از بروز بیماری ام. اس کاهش پیدا می کند.
صحراییــان گفــت: دوره پنهان بیمــاری ام. اس 
متفاوت است. به طوری که ممکن است در برخی 

افراد برای ماه ها و سال ها پنهان بماند.

گزارش

آمار فوتی های کرونا 
روز گذشته ۶ بیمار مبتلا به کووید۱۹ در کشور جان خود 
را از دســت دادند. بنابر اعلام وزارت بهداشت، طی شبانه 
روز منتهی به روز گذشته ۳۹۷ بیمار کووید ۱۹ در کشور 
شناســایی شدند و متاسفانه در این بازه زمانی شش بیمار 
نیز جان خود را از دست دادند.از جمعه تا دیروز ۲۳ مهرماه 
۱۴۰۱ و بر اساس معیار های قطعی تشخیصی، ۳۹۷ بیمار 
جدید مبتلا به کووید۱۹ در کشور شناسایی و ۱۲۳ نفر از 
آن ها بستری شدند.مجموع بیماران کووید۱۹ در کشور به ۷ 
میلیون و ۵۵۴ هزار و ۶ نفر رسید. تا کنون ۷ میلیون و ۳۲۸ 
هزار و ۹۴۴ نفر از بیماران، بهبود یافته و یا از بیمارستان ها 
ترخیص شده اند. ۱۱۳ نفر از بیماران مبتلا به کووید۱۹ در 
بخش های مراقبت های ویژه بیمارستان ها تحت مراقبت قرار 
دارنــد. تا کنون ۵۴ میلیون و ۲۳۳ هــزار و ۵۶۹ آزمایش 

تشخیص کووید۱۹ در کشور انجام شده است.

شهرداران جدید تهران منصوب شدند
شــهردار تهران طی احکامی جداگانه ۱۵ شهردار را در 
سمت خود ابقا، ۴ شهردار را در مناطق دیگر و ۳ شهردار 
را به عنوان مشاور معاون منصوب کرد. علیرضا زاکانی طی 
احکام جدید شهرداران مناطق ۲۲ گانه شهر تهران را امضا 
کرد. طی احکامی جدید علی اصغر کمال زاده شــهردار 
اسبق کرج را به عنوان شهردار منطقه ۴، رضا محمدی را 
به عنوان شهردار منطقه ۶، مهدی اخ الصنایع را به عنوان 
شهردار منطقه ۱۰ منصوب کرد. همچنین ابقاء، شهرداران 
مناطق ۲،۳،۵،۷،۸،۹،۱۱،۱۲،۱۳،۱۴،۱۶،۱۷،۱۸،۱۹،۲۰، 
۱،۱۵،۲۱،۲۲ جابجا و شــهرداران مناطق ۶،۲۱ و ۲۲ به 

عنوان مشاوران معاونان شهردار تهران انتخاب شدند.

جزئیات سومین جلسه دادگاه »میلاد حاتمی« 
صبح دیروز شــنبه ۲۳ مهرماه ۱۴۰۱ ســومین جلسه 
دادگاه متهم میلاد حاتم آبادی فراهانی معروف به »میلاد 
حاتمی« از گردانندگان سایت های قمار و شرط بندی در 
خارج از کشــور به ریاســت قاضی صلواتی در شعبه ۱۵ 
دادگاه انقلاب اســلامی با حضور مستشار دادگاه، وکیل 
مدافع و نماینده دادستان برگزار شد.ابتدای جلسه قاضی 
صلواتی خطاب به متهم بیان کرد: اتهامات میلاد حاتمی 
براساس کیفرخواســت صادره افساد فی الارض از طریق 
اشاعه فساد به صورت گســترده، اخلال در نظام پولی و 
ارزی از طریق خروج مبالغی از سیســتم پولی کشور به 
مراکز قمار و تبدیل آن به ارز به خارج از کشور، دایر کردن 
مرکز قمار، تشویق به فســاد با توجه به اقدامات مخرب 
در فضای مجازی و گســترش بی بند و باری است.قاضی 
از متهم میلاد حاتمی خواســت تا با حضور در جایگاه از 
اتهامات وارده نســبت به خود دفاع کند.میلاد حاتمی با 
حضور در جایگاه گفت: در وهله اول قبول دارم اشتباهات 
و خلاف هایی مرتکب شدم و به همین جهت هم از آغاز 
بازداشت، در صدد جبران خطاهایم برآمدم.وی گفت: به 
پیشنهاد یکی از دوستانم که در ترکیه کار می کرد سر از 
آن کشور درآوردم و به همراه دوستم کار گردشگری انجام 
می دادم. پس از گذشــت مدتی به عنوان یک مهره مورد 
توجه گردانندگان سایت های قمار و شرط بندی قرار گرفتم 
و در زمینه جذب فالوور برای آنها اقدام کردم که البته خود 
قربانی سوءاستفاده اشخاصی هستم که از من به عنوان 
ویترین نمایشگاه ناصواب خود بهره بردند.میلاد حاتمی 
در ادامه بیان کرد: تمامی این نمایش ها، لایوها و چالش ها، 
دیکته شده از سوی بازیگران اصلی و پشت پرده بوده که از 
بلندپروازی و نادانی من سوءاستفاده کردند.میلاد حاتمی 
گفت: در دایرکت اینستاگرام با آقای سعدالله امیرشقاقی 
سرشاخه شبکه قمار آشنا شدم که وی پیشنهاد داد برای 
ما تبلیغات کن به تو درصد می دهیم و خانه و ماشین در 
اختیارت می گذاریم. بعد از آشنایی قرار شد هر تبلیغاتی 
کــه می کنم، به من ۵۰ درصد بدهند. از آنجا شــروع به 
درست کردن ویدیو و تبلیغات کردم.قاضی صلواتی پرسید: 
پول را ماهیانه یا هفتگی پرداخت می کردند؟متهم پاسخ 
داد: هفتگی در ترکیه به حساب صراف پول واریز می کردند 
او هم به من لیر می داد.میلاد حاتمی درباره هزینه کردن 
پول هایی که بدست می آورد، گفت: پول ها را ماشین تهیه 
کردم چهار تا ماشین داشتم. یعنی تا پول دستم می آمد 
چون علاقه به ماشین داشتم ماشین می گرفتم. البته خانه 
و تفریحات هم بود.متهم در پاسخ به سوال قاضی درباره 
نحوه قمار، گفت: از طریق یک پنل فقط می توانستم ببینم 
چند نفر از طریق من به ســایت وارد شده اند تا از درآمد 

حاصل از تبلیغات اطلاع پیدا کنم.

خبر

همدلی| ســتاره لطفی- خبر بازداشت 
و دســتگیری عده ای دانش آموز در جریان 
اعتراضات اخیر، از آن خبرهای بعید و دور 
از ذهنی بود که در ابتدا تصور می شــد که 
یک خبر فیک و ســاخته دســت معاندین 
اســت تا از آب گل آلود این روزهای کشور 

ماهی بگیرند و بر آتش اعتراضات بدمند. 
درســت در همــان روزهایــی کــه مردم 
منتظــر تکذیب این خبر از ســوی مقامات 
آموزش وپــرورش بودند، ایــن خبر نه تنها 
توسط شــخص اول نظام آموزش و پرورش 
کشــور تایید شــد، بلکه وی در این رابطه 
ســخنانی را به زبان آورد کــه می توان آن 
را دلهره آورترین و ترســناک ترین سخنانی 
دانســت که در جریان اعتراضــات اخیر از 

زبان یک مقام مسئول گفته شده است.
اولین بار یوسف نوری، وزیر آموزش وپرورش 
در گفت وگــو بــا شــرق خبر دســتگیری 
دانش آمــوزان در اتفاقات اخیر را تایید کرد 
و گفت: »دانش آمــوزی در زندان نداریم و 
مــواردی هم اگر بازداشــت باشــند، برای 
بحث اصلاح و تربیت اســت کــه در مرکز 
روان شناســی اند و دوســتان کارشــناس، 
کارشــان را انجام می دهند تا بعد از اصلاح 
به محیط مدرســه برگردند. تعدادشان زیاد 
نیست و نمی توانم آمار دقیقی از تعدادشان 
بدهــم.« او افزوده بود که شــماری از این 
دانش آموزان برای این که به »شخصیت های 
ضداجتماعــی« تبدیل نشــوند، در مرحله 

»تربیت و اصلاح« قرار دارند.
 او البته توضیح بیشــتری درباره این مراکزِ 
به گفته وی »روان شناسی« ارائه نکرد و در 
صحبت هایش تنهــا از واژه اصلاح و تربیت 
استفاده کرد و اشــاره ای به »کانون« نکرد. 
اما برخــی معتقدند که غیر از کانون، مکان 
دیگــری وجود نــدارد که کــودکان برای 
»اصلاح و تربیت« به آنجا منتقل شوند، در 
واقع دانش آموزان به مکانی منتقل شده اند 

که جای کودکان بزهکار است.
یــک روز بعد از اظهــارات یوســف نوری، 
سخنگوی کمیسیون آموزش مجلس شورای 
اسلامی هم ماجرای دستگیری دانش آموزان 
را تایید کرد. به گفته رضــا حاجی پور، این 
دانش آمــوزان با رســانه های معاند ارتباط 
داشــتند و تعداد بازداشــتی ها »آنچنان« 
نبوده است: »بیشتر کســانی که بازداشت 
شــده اند، جزو افرادی محســوب می شوند 
کــه دانش آموز و دانشــجو هم نیســتند و 
تحت تاثیــر رســانه های خارجــی بودند و 
متاسفانه بیرون آمدند و خیلی از آن ها ابراز 
پشیمانی کرده اند. در حوزه دانش آموزی و 
دانشــجویی به ندرت بازداشتی داریم و جز 
موارد خاص که ارتباط با شــبکه های معاند 
خارج از کشور داشتند، بازداشتی نداریم که 

آن هم با اسناد و مدارک، دوستان، افراد را 
فراخوانده اند و در حال بازجویی هستند.«

 واکنش به ســخنان وزیر آموزش و 
پرورش

ســخنان وزیر آموزش و پــرورش در مورد 
دســتگیری دانش آمــوزان و تلخ تــر از آن 
به میــان کشــیدن ارجاع آنان بــه مراکز 
روانشناســی- بخوانیــد کانــون اصلاح و 
تربیت-  انتقادات گسترده ای در تمام اقشار 

جامعه را برانگیخت. 
محمدعلــی ابطحی،فعال سیاســی اصلاح 
طلب نوشت :» اعزام بی شرمانه دانش آموزان 
به کانــون اصــلاح و تربیت دقیقــا ادامه 
اعزام مهســا امینی برای کلاس آموزشــی 
گشت ارشــاد اســت. آیا حقوق تان حلال 
است؟شــورای انقلاب فرهنگــی این کارها 
را نباید بزرگ ترین آســیب فرهنگی اعلام 

کند؟«
روزنامه نگار در پستی  امیرشاهی«  »افشین 
ایســتاگرامی نوشت:»یوســف نــوری آگاه 
نیســت که بر چه صندلی مهمی تکیه زده 
است، انگار نمی داند که رشد، بقا، سقوط و 
انحطاط جامعه بســتگی به نوع کار آموزش 
و پــرورش دارد...بازداشــت دانش  آموزان و 
فرستادن شــان به مراکز روانشناسی یعنی 
فشــار مضاعف بر کودکانی که مانند شــما 
فکر نمی کنند... ایــن کار یعنی دور کردن 
معلمان و دانش آموزان از سرنوشت سیاسی 
کشــور، یعنی حذف کــردن دانش آموزانی 
که می تواننــد به عنوان عضــوی فعال در 
استقلال فکری جامعه و آینده کشور نقش 

داشته باشند. 
مدرسه یک بنگاه سیاســی برای یارگیری 
سیاســی نیســت این کار ضربه ای جبران 
ناپذیری به اعتماد خانواده ها نسبت به نظام 
تعلیم و تربیت وارد می کند. وزیر از حرکت 

خطرناکی حمایت کرده است...«

در همیــن ارتبــاط وزیر اســبق آموزش 
ســخنگوی  ســخنان  نیزبــه  پــرورش  و 
دربــاره  مجلــس  آمــوزش  کمیســیون 
بازداشــت دانش آمــوزان واکنش نشــان 
داد. »ســیدمحمدبطحایی« وزیر پیشــین 
آمــوزش و پــرورش در توییتر نوشــت:» 
سخنگوی کمیســیون آموزش گفتند فقط 
دانش آمــوزان  مرتبط با شــبکه های معاند 
خارج از کشــور بازداشــت هســتند. اینها 
کودکان و نوجوانانی کم ســن و سال بیش 
نیســتند. این چــه ادبیاتی اســت برادر!« 
وی امــا در توییت دیگــری، بدون اعتراض 
به بازداشــت و بازجویــی دانش آموزان، در 
پیشــنهادی عجیب، نوشت:»به عنوان یک 
معلم درخواست می کنم در تمامی جلسات 
بررســی و بازجویی دانش آموزان بازداشت 
شــده یک معلم کارکشــته و یا روانشناس 

تربیتی حضور داشته باشد.« 
»زهــرا گیتی نــژاد«، مدیرعامل موسســه 
مهرگیتی-موسسه ای که در زمینه تحصیل 
و آمــوزش کــودکان فعالیــت می کنــد- 
اخیرا با انتشــار ویدئویــی، به صحبت های 
وزیــر آموزش وپــرورش درباره بازداشــت 
دانش آموزان در پی اتفاقات اخیر انتقاد کرد.

صنفی  تشــکل های  هماهنگــی  شــورای 
فرهنگیــان ایران نیز نســبت بــه وضعیت 
دانش آموزان بازداشــت شده در کشور ابراز 
نگرانی کرد و در واکنش به ســخنان وزیر 
آموزش و پرورش، خواســت که حکومت به 

بازداشت نوجوانان دانش آموز پایان دهند.
 وزیرآمــوزش و پــرورش پیگیــر 

دانش آموزان بازداشتی نیست
مژگان باقری، معلم و فعال صنفی معلمان، 
در گفت وگو با همدلی در واکنش به سخنان 
به  توجه  می گوید:»با  آموزش وپرورش  وزیر 
تجربه ای که خود در جریان دو بار بازداشت 
داشــتم، و آموزش وپــرورش کوچک ترین 

اقــدام و پیگیــری در مورد بازداشــت من 
انجام نــداد، بعید می دانــم وزیرآموزش و 
پــرورش در مورد دانش آموزان بازداشــتی 
نیز کوچک ترین پی گیری انجام داده باشــد 
و بداند که دانش آموزان بازداشــتی حالا در 

کجا بازداشت هستند.«
وی بــه ارائــه نــدادن آمــار دانش آموزان 
بازداشــتی از ســوی وزیــر اشــاره کرد و 
دانش آموز  نمی داند چند  گفت:»وزیر حتی 
در حال حاضر بازداشت هستند و به جرائت 
می گویم حتــی نمی داند آنها را کجا بردند، 
اگرغیــر از این بود مانند وزیر علوم که آمار 
مشخصی از دانشجویان بازداشتی و شرایط 
آنــان را اعلام کرد، وی نیــز حداقل آماری 
از دانش آموزان بازداشــتی را به مردم اعلام 

می کرد.«
ایــن فعال صنفی معلمــان در مورد کانون 
اصــلاح و تربیــت -که وزیــر تلویحا گفته 
که دانش آموزان بازداشــتی در آنجا به سر 
می برنــد- گفــت: »کانون جــای کودکان 
بزهکار است و کودک بزهکار را هم مستقیم 
به آنجــا نمی برند، مگر این کــه در دادگاه 
جرم یا بزه اشــان اثبات شود. دانش آموزان 
بازداشــتی حتی اگر آنان را مجرم بدانیم، 
هنوز دادگاهی برگزار نشده و جرمی اثبات 
نشــده که آنان را بــه کانون ببرنــد. وزیر 
آموزش و پرورش فقط یک حرفی را زده تا 

رفع تکلیف و از خود رفع مسئولیت کند.«
باقری ادامــه داد:»این بچه ها اگر فقط یک 
روز در انفرادی یا بازداشــتگاه بمانند برای 
این که یک عمر روح و روان شان نابود شود، 

کافی است.«
وی ادامــه داد:»با توجه بــه تجربه ای که 
در این زمینه کســب کردم می توانم بگویم 
کانون  در  بازداشــتی  دانش آمــوزان  کــه 
نیستند. بلکه بســتگی دارد کدام نهاد این 

دانش آموزان را بازداشت کرده باشد.«
این معلم افزود:»بــه خاطر این اعتراضات، 
برخــورد بــا دانش آمــوزان و معلم هــا در 
مدارس به شــدت افزایش یافته اســت، در 
بسیاری از مدارس از سوی مدیر و معاونین 
دانش آموزان تهدید شدند که کتاب های آنان 
را می گردند، زنگ تفریح معاونین در حیاط 
مدرســه مراقب هســتند که دانش آموزان 
مقنعه شــان را در نیاورند. زنگ آخر اطراف 
مدرسه هم این کنترل ها وجود دارد. حتی 
در مدارس فرم پخش کردند که بچه ها عضو 
بسیج شــوند. در کلاس ها نماینده انتخاب 
کردند که گــزارش دانش آموزان و معلم ها 
را به دفتر اعلام کند، مدیران نیز به شــدت 
تحت فشار هستند و در بین دانش آموزان تا 
معلم ها و اولیا دانش آموزان کسانی هستند 
که موضع و اقدامــات مدیر را به آموزش و 

پرورش گزارش دهند.«

ادامه واکنش ها به مواضع یوسف نوری درباره بازداشت دانش آموزان 

سخنان خطرناک آقای وزیر

همزمانی اعتراضات با بازگشــایی مدارس و دانشگاه ها و 
ترکیــب آن با گرانی ها و کاهش تــوان مالی مردم برای 
استفاده از تاکسی در یک ماه گذشته منجر به ازدحامی 
عجیب در حمل و نقل عمومی پایتخت شــده، تا جایی 
که در ســاعات پیک جمعیت حاضر در مترو به صورت 
ایســتاده به چهار ردیف و بیشــتر نیز می رسد. معاون 
حمل و نقل و ترافیک شــهرداری تهران روز گذشته در 
آئین بهره برداری از ۲۰۰ دســتگاه اتوبوس، ۶۲ دستگاه 
مینی بوس و دو هزارمین تاکســی های نوسازی شده از 

کمبود ۲۰۰۰ دستگاه اتوبوس در تهران خبر داد.
بر اســاس آمارها ۷۰ درصد سهم در بخش حمل و نقل 
روی زمین، متعلق به خودروهای شخصی است. هر چند 
بر ضرورت افزایش ظرفیت حمل ونقل عمومی تاکیدات 
زیادی شده است اما واقعیت آن است که فاصله زیادی با 

الزامات و واقعیت موجود وجود دارد. 
بهرامی معاون حمل و نقل و ترافیک شهرداری تهران روز 
گذشــته در حاشیه رونمایی از ناوگان های جدید گفت: 
در حمل و نقل عمومی قطعا متــرو در اولویت اول قرار 
دارد؛ اما بر روی زمین اتوبوس و تاکسی از اهمیت ویژه ای 
برخوردار اســت. لذا باید برای جذب افراد برای استفاده 
از حمل و نقل عمومی، از متدهای مختلف حمل و نقل 

بهره بگیریم.
وی افزود: تا شــب عید ۱۰۰۰ دستگاه در داخل کشور 
تولید خواهد شــد و ۱۰۰۰ دستگاه مورد نیاز دیگر باید 
وارد کنیم کــه این واردات خودرو برای خدمت به مردم 

است و تضعیف تولید داخل محسوب نمی شود.
همچنین رئیس شورای شهر تهران نیز در این مراسم با 
اشاره به کمبود اتوبوس در تهران گفت: هنوز نمی دانم تا 
پایان سال چه تعداد اتوبوس به شهر تهران اضافه می شود.

مهدی چمران با اشــاره به خرید نــاوگان حمل و نقل 
عمومی گفت: امیدوارم این خریدها بیشتر شود با توجه به 
طرح جامع ترافیک تهران به ۸ هزار اتوبوس احتیاج دارد.

وی ادامــه داد: اما اکنون تهران دارای حدود هزار و ۷۰۰ 
اتوبوس است و خوشبختانه با ۵۰۰ دستگاه بازسازی شده 
و ۲۰۰ دســتگاهی که به ناوگان اضافه می شود نیمی از 

کمبود جبران می شود.
چمــران تصریح کــرد: اگر ما برای آلودگــی هوا نگران 
هستیم باید بدانیم اتومبیل شخصی بیشترین آلودگی را 

ایجاد می کنــد و باید تعداد ناوگان حمل و نقل عمومی 
افزایش یابد.

رئیس شــورای شهر تهران گفت: هنوز نمی دانم تا پایان 
ســال چه تعداد اتوبوس به شهر تهران اضافه می شود و 
قطارهای مترو نیز برای ورود به مدار به یک ســال و نیم 

زمان احتیاج دارند.
علیرضا زاکانی، شــهردار تهران نیز در این مراسم با بیان 
اینکه بزرگ ترین مشکلی که امروز مردم اعلام می دارند، 
مشــکل ترافیک و مشکل دوم مشکل آلودگی هوا است 
گفت: بالطبع این دو مشــکل به هم مرتبط هســتند. 
ترافیک باعث عدم آســایش و ایجاد خراش در روح افراد 
می شود و آلودگی جان آنها را نیز تهدید می کند. بعد از 
این مشکلات، مشکل سوم بی مسکنی و بدمسکنی است. 
زاکانی با اشــاره به چهار محور تحول در شهر ادامه داد: 
محور نخست تحول درون زا و در درون شهرداری است؛ 
دوم تحول ناظر به کالبد شــهر و نوسازی شهر بر محور 
حمل و نقل عمومی اســت؛ تحول سوم که درباره حوزه 
روح شهر و سبک زندگی اســت؛ همچنین ایجاد شهر 
هوشمند نیز چهارمین تحولی است که هدف گذاری شده 

است. 
شهردار تهران اضافه کرد: حمل و نقل عمومی عملا باید 
در حوزه سخت قرار گیرد اما بخشی از آن به بخش سبک 
زندگی، بخشی به هوشمندسازی و بخشی نیز به آمادگی 
درون شهرداری برمی گردد؛ بنابراین در مجموعه حمل و 
نقل به دنبال این هستیم که در یک فرصت کوتاه مدت با 
یک گام بلند در بخش اتوبوس و تاکسی و الگوهای واسط 

این دو مقوله بتوانیم مشکلات شهر را کاهش دهیم. 

وی بیان کرد: وعده ما این بود در مهرماه ۵۵۰ دســتگاه 
را از طریق بازسازی وارد چرخه کنیم که در نهایت ۵۹۱ 
دستگاه از این طریق وارد چرخه شد؛ در کنار آن نوسازی 
نیز در دســتور قرار گرفت که امسال وزارت کشور قریب 
۲ هزار دستگاه با یکی از شرکت های داخلی تفاهم کرد 
که سهم تهران ۹۰۰ دســتگاه بود که البته آن شرکت 
اعلام کرد که ۵۰۰ دستگاه اضافه تولید می کند که سهم 
تهران نیز از آن مشخص می شود؛ همچنین وزارت کشور 

با دیگر شرکت ها نیز وارد قرارداد شده است.
زاکانی یادآور شــد: ۶۲ دستگاه مینی بوس وارد سیستم 
شهرداری شــد و افتخار داشتیم که آغاز خدمت رسانی 

دوهزارمین تاکسی نوسازی شده را داشته باشیم.
شهردار تهران با اشاره به اینکه سامان دهی موضوع مترو 
را در میان مدت دنبال می کنیم، عنوان کرد: بازســازی 
۷۰۰ دســتگاه و نوسازی ۶۳۰ دستگاه واگن که در حال 
طی مراحل نهایی آن هستیم و تامین ۱۳۰ دستگاه واگن 
را از طریق ظرفیت هــای داخل دنبال می کنیم چرا که 

بازسازی و نوسازی مترو امری قطعی و قهری است.
زاکانی با بیان اینکه موضوع ســامان دهی حمل و نقل و 
تردد برای ما اهمیت دارد، خاطرنشان کرد: سامان دهی 
موتورســیکلت های تهران حائز اهمیت اســت، چرا که 
وضع فعلی موتورسیکلت نابه سامانی را ایجاد کرده و باید 
موتورهای کاربراتوری که آلودگی زیادی ایجاد می کنند 
را تبدیل به انژکتوری یا برقی کنیم؛ با سامان دهی تردد 
موتورسیکلت ها هم جان آنها از خطرات مصون می ماند 
و هم آسایش برای شهروندان ایجاد می شود و در کنار آن 

نحوه استفاده از موتورسیکلت را اصلاح می کنیم.
این اظهارات در شــرایطی است که شهروندان تهرانی 
بیــش از هر زمان دیگر با مشــکلات ازدحام در حمل 
ونقل عمومی مواجه هستند. بازگشت اوضاع به شرایط 
قبــل از کرونا، بازگشــایی کامــل ادارات و مدارس و 
کسب و کارها و افزایش کرایه تاکسی منجر به افزایش 
تعداد مسافران مترو و اتوبوس شده است. این در حالی 
اســت که ناوگان مترو و اتوبوس فرســوده و کمتر از 
ظرفیت مورد نیاز پایتخت اســت و این مســاله سبب 
شــده تا شــاهد افزایش ســرفاصله حرکت قطارها و 
اتوبوس، توقف طولانی تر در ایستگاه و ازدحام جمعیت 

به ویژه در ساعات پیک باشیم.

گرانی ها و ناآرامی ها منجر به استقبال مردم از اتوبوس و مترو شده است

ازدحام جمعیت در حمل و نقل عمومی
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